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SLOVO ÚVODEM

Vážení čtenáři,

když číslo, které dostáváte do rukou, bylo již v tisku, udeřily katastrofální povodně v Čechách. Je logické, že ča-
sopis našeho zaměření musí na povodně reagovat, nemohli jsme však změnit okamžitě připravené číslo. Domníváme
se ale, že by to ani nebylo účelné. Aktuální informace jsme všichni získávali z denního tisku. Cílem našeho časopisu
je však formulovat závěry, založené na solidních analýzách a zkušenostech s určitým odstupem od apriorních a emo-
tivních výroků. 

Stálí čtenáři si mohou pamatovat, že po povodních na Moravě v roce 1997 reagoval náš časopis řadou článků na
téma vztahu územního plánování a nebezpečí povodní. Byly to výsledky státních grantů, zkušenosti obcí a názory
jednotlivých odborníků. Takové články budeme opět postupně zveřejňovat. 

Mimořádná povodeň, kterou ta letošní bezesporu byla, vyvolá opět diskusi o účelnosti protipovodňových opatře-
ní, a to jak technických (přehradní nádrže, regulace vodních toků, suché poldry), tak krajinářských (revitalizace říč-
ních toků, zalesňování, řešení říčních niv…) a samozřejmě o možnostech územního plánování jako koordinátora
změn v území. Součástí územního plánování je také plánování krajiny, její přetváření a usměrňování využití území.

Je mimo veškerou pochybnost, že plánování krajiny může povodňová nebezpečí výrazně omezit. Všechny články
k těmto tématům uvítáme a využijeme v dalších číslech časopisu.

Závěrem dovolte, abychom za nás všechny poděkovali těm, kdož se na likvidaci letošních povodní podíleli a po-
přáli hodně sil všem pracovníkům orgánů územního plánování – územních samospráv a stavebních úřadů, kteří bu-
dou vyvíjet velké úsilí proto, aby uspořádání území včetně krajiny umožňovalo minimalizovat následky podobných
katastrof, jakými byly tyto povodně. 

Kromě jiného probíhají také v době, kdy píšeme tyto řádky, jednání na uvolnění finančních prostředků pro aktu-
alizaci územně plánovací dokumentace povodněmi postižených obcí. A my doufáme, že tato jednání budou úspěšná. 

Pokud se týká celkové koncepce časopisu, doznává určité změny. Na několika zasedáních redakční rady i redak-
čního kruhu probíhala diskuse, zda mají být jednotlivá čísla tematicky profilována. Dohodli jsme se na tom, že vý-
lučně monotematická čísla by nebyla vhodná, avšak žádoucí by bylo stanovit hlavní převažující téma pro příslušné
číslo. Struktura rubrik i členění časopisu zůstanou zachovány.

Na zasedání redakční rady dne 6. června 2002 byla přijata tato témata: brownfields, suburbanizace, rozvoj bydle-
ní, plánování krajiny a rozvoj venkova, dopad reformy veřejné správy na územní rozvoj a participace veřejnosti
v územním plánování.

Pro číslo 4 byla jako převažující stanovena problematika brownfields, tedy revitalizace zanedbaných průmyslo-
vých území ve městech.

Úvodem do této problematiky je článek doc. Aloise Nového Zelená a hnědá pole. Časopis obsahuje i další téma-
ta, z nichž významná jsou územní plánování krajiny a změny v pojetí výuky územních plánovačů.

Vaše redakce 


